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وام 1/2 ميليارد يورويي روسيه به ايران براي راه آهن
خبرگ��زاري اس��پوتنيک ب��ا تاکيد 
اروپايي-آس��يايي  اهمي��ت  ب��ر 
همکاري هاي ريلي ايران و روسيه 
و وام مسکو به تهران در اين زمينه، 
نوش��ت: يوسف گران پاشا مديرکل 
راه آه��ن ش��مال اي��ران در ب��اره 
همکاري اين کشور و روسيه اعلام 

کرد که بانک روسي وام يک ميليارد يورويي را براي برقي سازي 
500 کيلومتر مس��ير راه آهن در ش��مال به تهران واگذار مي کند. 
رسانه روسي ادامه داده است: به گفته وي، اجراي اين برنامه زود 
آغاز مي شود و سه سال ادامه خواهد داشت.  »گران پاشا نام بانک 
روس��ي را نگفت ولي اظهار کرد که با اجرايي ش��دن قرارداد، توان 
حمل بار تا سه برابر افزايش خواهد يافت و به حدود هفت ميليون 
تن در س��ال مي رس��د.« وي گفت: در زمان حاضر، راه آهن شمال 
هم از طريق مرز خشک اينچه برون و هم از طريق بندر اميرآباد به 
کشورهاي آسياي ميانه متصل است. رسانه روسي در ادامه نوشته 
اس��ت: نظري مديرکل دفتر راه آهن ايران هم گفته که ما تقريبا 
پنج ميليارد يورو وام روسيه به جمهوري اسلامي ايران را داشتيم 
که موافقت نامه آن امضا شده و قابل اقدام است. وزارت نيرو هم 
با استفاده از اين وام کار مي کند و همچنين 1.2 ميليارد يورو به راه 
آهن ايران براي برقي کردن محور گرمسار-اينچه برون اختصاص 
مي يابد. وي در باره گسترش اين طرح ها به ديگر بخش هاي ريلي 
نيز به اس��پوتنيک گفته، »مذاکرات خوبي با کش��ور روسيه داريم. 
زماني که محور تبريز-آذرش��هر را با روس ها مذاکره مي کرديم، 
ه��ر دو طرف اعتقاد داش��تيم به اصط��لاح اين )پروژه( »پايلوت« 

پروژه هاي برقي سازي خواهد بود و اين امر محقق شد.

گراني اجاره مسکن
 سد راه ازدواج و اشتغال جوانان شده است

نماين��ده م��ردم ش��يراز در مجلس 
ب��ا بي��ان اينک��ه صاحبخانه ها بايد 
انص��اف را در تعيي��ن اج��اره به��ا 
رعاي��ت کنند،گف��ت: تورم نبايد در 
تعيين اجاره بها به نفع مس��تاجران 
فراموش شود. علي اکبري درگفت 
وگوبا خانه ملت درباره وضعيت بازار 

مس��کن،گفت:گراني اجاره بهاي مس��کن با حجم گس��ترده اي از 
خانه هاي خالي در کلانش��هر ها به هيچ وجه صحيح نيس��ت زيرا 
گويا تنها برخي ها به فکر سرمايه گذاري در کارزار مسکن هستند 
و نه به فکر تامين مس��کن ش��هروندان به نحو کارشناس��انه اي 
که بتوانند اقتصاد معيش��تي ش��ان را تنظيم کنند.عضو کميسيون 
کش��اورزي،آب و منابع طبيعي مجلس، تصريح کرد: براي تعيين 
نرخ اجاره بهاي منطقي مسکن بايد فکري به حال خانه هاي خالي 
در کلان شهرها کرد تا تقاضا در بازار اجاره مسکن بالاتر از عرضه 

مسکن در کشور نشود.
 وي در گفت و گو با خبرگزاري خانه ملت، افزود: عدم درمان نرخ 
اجاره بهاي مسکن، گسترش حاشيه نشيني در اطراف کلان شهر 
را در شرايطي به همراه دارد؛ تعداد خانه هاي خالي در کلان شهر 
کم نيس��ت، بنابراين بايدبه اين نکته توجه داش��ت که مسکن نياز 
اوليه معيشتي تمام طبقات جامعه است اما متاسفانه با رکود مسکن 

بطور حتم ازدواج جوانان  با موانع اساسي روبرو مي شود.
 نماين��ده م��ردم ش��يراز در مجل��س با بيان اينک��ه کمبود وگراني 
اجاره بهاي مسکن سدي براي توسعه ازدواج ميان جوانان است، 
يادآورشد: پيمانکاران،مالکان و تمامي دست اندرکاران اجرايي بايد 
ب��ا برنام��ه ريزي اجرايي درگام نخس��ت فکري به حال خانه هاي 

خالي وکاهش اجاره بهاي مسکن در کشور کنند.

پيشرفت ۳۷درصدي
 تامين تجهيزات بندر چابهار

 مديرعام��ل آري��ا بن��ادر ايرانيان با 
اش��اره ب��ه پيش��رفت ۳۷ درصدي 
ق��رارداد ۴0۳ ميليون دلاري تأمين 
تجهيزات بندر چابهار، گفت: اين که 
مي گوين��د هندي ها در بندر چابهار 
پول به جيب مي زنند صحيح نيست، 
س��رمايه گذاري ۸5 ميليون دلاري 

آنها در مقابل رقم ما بزرگ نيست.به گزارش فارس، ابراهيم ياسري 
در نشست خبري تأمين تجهيزات بندر چابهار اظهار داشت: توسعه 
سواحل مکران از دغدغه هاي مقام معظم رهبري و سياست هاي 
اصلي جمهوري اسلامي ايران است. وي اظهار داشت: بندر چابهار 
در قالب پروژه توسعه محور شرق مطرح است و تنها بندر خارج از 
خليج فارس و مؤثر در کريدور ترانزيتي شمال � جنوب است،ضمن 
آنکه کش��ورهاي همس��ايه ما که به دريا راه ندارند فقط از طريق 

بندر چابهار به آب هاي آزاد متصل مي شوند.
ياس��ري با اش��اره به اينکه زيرس��اخت بندر چابهار توسط سازمان 
بنادر در حال احداث اس��ت،  گفت:  دو س��ال پيش مقرر شد شرکت 
آريابن��ادر ايراني��ان در قالب ق��رارداد BOT رقم ۴0۳ ميليون دلار 
مع��ادل ح��دود 1500 ميليارد تومان تجهيزات خش��کي و دريايي 
براي بندر چابهار خريداري و نصب کند و ۳0 س��ال بهره برداري 
داشته باشد.مديرعامل آريا بنادر ايرانيان اظهار داشت: از آنجا که 
موضوع اين قرارداد در قالب س��اخت، بهره برداري و انتقال بود و 
اهميت زيادي براي کشور داشت هيأت وزيران مصوبه اي در اين 

باره براي ما صادر کرد.

نرخ نهايي قيمت بليت هواپيماي سفرهاي اربعين
دبير انجمن شرکت هاي هواپيمايي 
اعلام کرد: با توجه به تجربه موفق 
س��ال هاي گذشته در تعيين قيمت 
بليت مصوب براي سفرهاي اربعين 
اين روند امس��ال هم پيگيري ش��د 
و با موافقت ايرلاين ها و س��ازمان 
اجراي��ي  کش��وري  هواپيماي��ي 

مي شود. مقصود اسعدي ساماني در گفت وگو با ايسنا اعلام کرد: 
با توجه به اينکه چند س��ال قبل به دليل بر هم خوردن ش��رايط 
بازار قيمت بليت قيمت بليت در ايام اربعين به شکل قابل توجهي 
افزايش مي يافت، در طول سال هاي گذشته انجمن شرکت هاي 
هواپيماي��ي ب��ا هماهنگي ميان ايرلاين ها و س��ازمان  هواپيمايي 
کشوري شرايط را براي تعيين قيمت مصوب فراهم کرده که اين 
روند امسال نيز ادامه خواهد داشت. وي درباره جزئيات تصميم سال 
جاري توضيح داد: با توجه به اينکه امسال اربعين در روز 1۸ آبان ماه 
است، بنابراين پروازهاي 1۳ تا 22 آبان شامل سقف نرخ مشخص 
شده مي شود.دبير انجمن شرکت هاي هواپيمايي ادامه داد: بر اين 
اساس قيمت بليت پرواز تهران – نجف- تهران يک ميليون و 200 
هزار تومان و تهران- بغداد- تهران نيز براي هر نفر يک ميليون 
و 200 هزار تومان خواهد بود. پرواز مش��هد- نجف- مش��هد يک 
ميليون و 500 هزار تومان و پروازها به همين ش��کل به بغداد نيز 
با همين رقم انجام خواهد ش��د.به گفته س��اماني ديگر ش��هرها نيز 
در صورت قرار دادن پرواز مس��تقيم به بغداد يا نجف ش��امل سقف 

نرخي يک ميليون و 200 هزار توماني خواهند شد. 

پيشخوان

راه ومسکن

قائ��م مق��ام وزي��ر راه و شهرس��ازي در امور بين الملل با اش��اره به 
اولتيماتوم جدي ايران به کش��ورهاي اروپايي توضيح داد: حدود 
يک ماه و نيم قبل بنده پنج سفير کشورهاي اروپايي در تهران را 
فرا خواندم و رسما به آنها اعلام کردم که اگر اروپايي ها به شکلي 
جدي اجراي قرارداد را پيگيري نکنند ايران امکان تجديدنظر در 
شرايط خود را خواهد داشت. به گزارش ايسنا اصغر فخريه کاشان 
معتقد است آنچه در طول هفته هاي گذشته درباره به وجود آمدن 
مش��کل در فرآيند ورود هواپيماهاي جديد به ايران مطرح ش��ده، 
نه تنها تمام واقعيت را در بر نمي  گيرد که حتي بررس��ي دقيق تر 
ابعاد موضوع نشان دهنده قدرت برتر ايران در چگونگي مديريت 
قراردادهاي خريد هواپيما با غول هاي بزرگ اين صنعت اس��ت. 
اصغر فخريه کاشان با بيان اينکه ايران در قراردادهاي خود براي 
خريد هواپيما با سه هواپيماساز بزرگ دنيا تمام ابعاد احتمالي را در 
نظر گرفته است اظهار کرد: آنچه که امروز در روند ورود هواپيماهاي 
جديد به کشور مطرح مي شود، نه تنها نشان دهنده ضعف ما نيست 
که حتي با نگاهي دقيق به ابعاد ماجرا مي توان فهميد که مقام هاي 
ايراني چگونه تلاش کردند شرايط کشور را در اين قراردادها بهبود 

بخشيده و منافع ملي را در آن لحاظ کنند.
راه هاي تامين مالي ايران در قراردادهاي خريد هواپيما ���

وي با اش��اره به تعهد ايرباس، بوئينگ و اي تي آر در قراردادهاي 
ف��روش هواپيم��ا به ايران تصريح کرد: بر اس��اس اين قراردادها، 
ش��رکت هاي هواپيماس��از تعهد کردند که بخش��ي از تامين مالي 
هواپيماه��اي جدي��د ايران را خودش��ان به عه��ده گيرند. بر اين 
اساس، اي تي آر 12 فروند، بوئينگ ۸ فروند و ايرباس 1۹ فروند از 

هواپيماهاي فروخته شده به ايران را تامين مالي مي کنند.
قائم مقام وزير راه وشهرس��ازي از فاينانس به عنوان يکي ديگر 
از راه ه��اي تامي��ن مالي ايران در قراردادهاي خريد هواپيما ياد 
کرد و گفت: ما با يک ش��رکت فاينانس کننده قراردادي نهايي 
را پاراف کرديم و اين به معناي آن اس��ت که کار در اين حوزه 
نهايي شده و به محض تصميم ايران، فاينانس به جريان مي افتد.

به گفته فخريه کاش��ان، در چهارچوب اين توافق فاينانس ۴2 
فروند ايرباس، ۳5 فروند بوئينگ و 20 فروند اي تي آر ش��امل 
تعهد ش��رکت طرف قرارداد با ايران مي ش��ود که منابع آن در 
نظر گرفته شده و کار در اين حوزه نهايي است.وي کمک ۳۳0 
ميليون دلاري صندوق توسعه ملي به خريد هواپيماهاي جديد 
را منبع سوم تامين مالي ايران اير دانست و توضيح داد: ساختاري 
که در چارچوب اين قراردادها در نظر گرفته ش��ده بود، به اين 
ترتي��ب اس��ت که ايران ابتدا مبلغ��ي را به عنوان پيش پرداخت 
در اختيار هواپيماساز قرار دهد و پس از آن بر اساس مدلي که 
تعريف شده، به تدريج درآمدها از محل پرواز هواپيماها به دست 

آم��ده و در چهارچ��وب پرداخت هاي بع��دي وارد حوزه اجرايي 
قرارداد ش��وند تا به اين ترتيب ايران اير بتواند از ۳۳0 ميليون 
دلار پيش پرداخت ابتدايي به عنوان تنخواه استفاده کند و اين 

مبلغ را همواره در گردش نگه دارد.
اهميت بازار ايران براي بوئينگ و ايرباس ���

وي در پاسخ به اين سوال که تا چه ميزان قراردادهاي خريد هواپيما 
از سوي ايران در بازارهاي جهاني هوايي تاثير دارد نيز پاسخ داد: ما 
بايد تحليلي دقيق از بازار دنيا داشته باشيم. هر تجارت بر اساس 
سهم بازار شرايط خود را مشخص مي کند و در اين بازار ورود حتي 
يک دلار نيز اهميت بالايي دارد. زيرا ايرباس و بوئينگ براي به 
دست آوردن سهم بازار با يکديگر رقابت مي کنند و از اين رو براي 

آنها بازار ايران اهميت بسيار زيادي دارد.
قائم مقام وزير راه و شهرسازي افزود: از اين رو وقتي قرارداد ايران با 
ايرباس نهايي مي شود، به معناي ورود پنج کشور اروپايي انگليس، 
آلمان، فرانسه، ايتاليا و اسپانياست. هر يک از اين کشورها سهمي در 
اين بازار دارند و بر هم خوردن قرارداد با ايران براي آنها ضررساز 
خواهد بود. ما با شناخت دقيقي که از شرايط داشتيم ابتدا قرارداد 
را با بوئينگ نهايي کرديم تا اين موضوع فشاري به اروپايي ها وارد 
کند تا با قدرت و سرعت بيشتري به بازار ايران ورود کند. در اين 
راس��تا رقابتي جدي ميان اروپا و آمريکا وجود دارد که ما تلاش 

کرديم از آن نهايت استفاده را ببريم.

اولتيماتوم به پنج کشور اروپايي ���
فخريه کاش��ان با اش��اره به اولتيماتوم جدي ايران به کشورهاي 
اروپاي��ي توضي��ح داد: ح��دود يک ماه و نيم قبل بنده پنج س��فير 
کش��ورهاي اروپايي در تهران را فرا خواندم و رس��ما به آنها اعلام 
کردم که اگر اروپايي ها به شکلي جدي اجراي قرارداد را پيگيري 
نکنند ايران امکان تجديدنظر در شرايط خود را خواهد داشت. از 
اين رو مقامات اين کشورها بايد به دولت آمريکا فشار بياورند تا 
مجوزهاي لازم براي ورود هواپيما و قطعات مورد نياز آنها را به 
ايران صادر کنند. ما جايگاه خود را در اين تجارت به خوبي مي دانيم 
و از اين رو تمام تصميم ها را در همين راستا اتخاذ کرده ايم. به گفته 
وي، در طول ماه هاي گذشته کشورهايي مانند کره جنوبي، ايتاليا، 
دانمارک و هند اعلام آمادگي کردند تا با ايران توافق هاي جدي 
امضا کنند و از اين رو طرف هاي اروپايي به خوبي مطلع هستند 
که اس��تفاده نکردن آنها از ش��رايط امروز براي خودش��ان زيان بار 
خواهد بود. حتي اگر توافق ايران با اين کش��ورهاي جديد نهايي 
نشده باشد نيز اخباري که در حوزه به گوش مي رسد شرکت هاي 
فع��ال در اي��ران را ب��ر آن مي دارد که تمام تلاش خود براي نهايي 
کردن قرارداد را به کار بنند. قائم مقام وزير راه و شهرس��ازي با 
بيان اينکه ايران تمام امکانات لازم را به کار بس��ته تا از ش��رايط 
فعلي نهايت استفاده را ببرد به نحوه تعامل با بوئينگ اشاره کرد 
و گفت: ش��رکت بوئينگ قطعا در آمريکا جايگاه متفاوتي دارد و 

ترامپ نمي تواند قرارداد فروش هواپيماي اين ش��رکت به ايران 
را لغو کند زيرا مستقيما مخالف وعده هاي او در اشتغالزايي است. 
ما بوئينگ را تش��ويق کرديم که ضمن پيگيري درخواس��ت هاي 
خود از دولت آمريکا حضور خود در ايران را گس��ترده تر کند و با 
ايرلاين هاي جديد قرارداد ببندد که توافق با آس��مان و قش��م اير 
جزيي از آن بود.فخريه کاشان با بيان اينکه نهايي کردن قرارداد 
خريد آمريکا از قول هاي بزرگ هواپيماسازي پازلي بسيار پيچيده 
اس��ت ک��ه نياز به حرکاتي دقي��ق دارد، تاکيد کرد: در اين فرآيند 
کوچک ترين عمل مي تواند واکنش هاي جدي در بر داشته باشد. 
ما معتقديم که بايد در قبال تاريخ کش��ور مس��ئول باش��يم و از اين 
رو در قراردادهاي خريد هواپيما تمام جوانب کار را لحاظ کرديم. 
در جريان اين قراردادها بوئينگ و ايرباس براي نخس��تين بار در 
قبال دريافت پيش پرداخت هاي ايران ضمانت نامه رسمي صادر 
کردند که بانکي در عمان آن را تاييد کرد و ما نوسان هاي آن را با 
معادل سازي ريال عمان با دلار مديريت کرديم.وي خاطرنشان 
کرد: تمام اين اقدامات صورت گرفته تا قراردادهاي فروش هواپيما 
به ايران در بهترين حالت خود اجرايي شود و ما از تمام شرايطمان 
استفاده کنيم. از اين رو آنهايي که صحبت از به مشکل خوردن 
قراردادهاي خريد هواپيما مي دهند يا مغرضانه عمل مي کنند يا 
به طور دقيق در جريان قضايا نيس��تند و تنها يک روي س��که را 
مي بينند. فرآيند فروش هواپيما به ايران روند طبيعي خود را طي 
مي کند و اگر اين روند کند ش��ده بر اس��اس تصميم ما و زيرکي 
طرف هاي ايراني بوده اس��ت که مي تواند در آينده نزديک نتايج 

خود را به طور کامل نمايان کند. 
ورود ���۳ هواپيما جديد تا پايان سال ميلادي

قائم مقام وزير راه و شهرسازي درباره آخرين وضعيت برگزاري 
مناقصه تامين مالي خريد هواپيماهاي جديد ايران اير ، گفت: 15 
سپتامبر – 2۴ شهريورماه- يعني تا ۴ روز ديگر 5 شرکت کننده 
در اين مناقصه، پروپزال هاي خود را ارائه خواهند داد. اصغر فخريه 
کاشان در گفت وگو با ايلنا با بيان اينکه دو فروند هواپيماي اي.تي.
آر به زودي وارد ناوگان ايران اير مي ش��ود، گفت: تا پايان س��ال 
مي��لادي ي��ک فروند ايرباس جديد و دو فروند هواپيماي اي. تي.
آر وارد ناوگان هوايي کش��ورمان مي ش��ود. وي افزود: همچنين 
طب��ق ق��رارداد، يک فروند هواپيم��اي بويينگ هم فروردين ماه 
سال آينده به ناوگان ايران اير اضافه مي شود. قائم مقام وزير راه 
و شهرسازي درباره آخرين وضعيت برگزاري مناقصه بين المللي 
تعيين فاينانسرهاي هواپيماهاي جديد ايران اير، اظهار داشت: ۴ 
شرکت از کشورهاي اروپايي و يک شرکت چيني در اين مناقصه 
حضور دارند که قرار بر اين است، 15 سپتامبر يعني تا ۴ روز ديگر 

پروپزال هاي خود را ارائه دهند. 

اولتيماتوم جدي ايران به ۵ کشور اروپايي :

امکان تجديد نظر در قراردادهاي خريد هواپيما

نشست همکاري هاي بندري و دريايي ايران و هند  معرفي نماينده وزارت راه  در شوراي ترافيک   خلع يد ۳ پيمانکار مسکن مهر در پرند  
 مديرعامل شهر جديد پرند با بيان اينکه 
۳ پيمانکار بزرگ فعال در مس��کن مهر 
پرند به دليل کندي کار خلع يد ش��ده اند، 
گفت: 5 تا ۶ هزار مس��کن مهر در ش��هر 
پرند منتظر نصب انشعاب آب، برق و گاز 

هستند.س��يدعلي اکبر طاهري در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي 
خبرگزاري فارس، با اشاره به اينکه اگر دستگاه هاي خدمات رسان 
به وعده هاي خود عمل و همکاري لازم را داشته باشند به تکميل 
مس��کن در س��ال جاري اميدوار خواهيم بود، گفت: دستگاه هاي 
خدمات رسان تا قبل از وقوع سرما بايد اقدامات لازم براي نصب 
انش��عابات را انجام دهند.وي افزود: اگر اين دس��تگاه ها تا دو ماه 
آينده که سرما حاکم نشده اقدام به نصب انشعابات نکنند، براي 

محوطه سازي و آسفالت معابر به مشکل خواهيم خورد.

 وزي��ر راه و شهرس��ازي در نام��ه اي به 
وزير کشور مهرداد تقي زاده را به عنوان 
نماين��ده اصلي اي��ن وزارتخانه جهت 
عضويت و ش��رکت در جلسات شوراي 
عال��ي هماهنگي ترافيک ش��هرهاي 

کش��ور معرفي کرد. عباس آخوندي وزير راه و شهرس��ازي در 
نامه اي به رحماني فضلي وزير کش��ور، مهرداد تقي زاده را به 
عنوان نماينده اصلي و دائم جهت عضويت و شرکت در جلسات 
شوراي عالي ترافيک شهرهاي کشور معرفي کرد.متن نامه به 
شرح زير است: » بدين ووسيله جناب آقاي مهندس مهرداد تقي 
زاده معاون محترم حمل ونقل اين وزارتخانه به عنوان نماينده 
اصلي و دائم جهت عضويت و شرکت در جلسات شوراي عالي 

هماهنگي ترافيک شهرهاي کشور معرفي مي گردند.«

شش��مين نشس��ت کميته مش��ترک 
همکاريه��اي بن��دري و دريايي ميان 
جمهوري اس��لامي ايران و جمهوري 
هند با حضورمعاون وزير و مديرعامل 
س��ازمان بنادر و دريانوردي جمهوري 

اسلامي ايران و آلوک سريواستاوا، معاون وزير کشتيراني هند 
برگزار شد.  در اين نشست دو روزه محمد سعيدنژاد، معاون وزير 
و مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي جمهوري اسلامي ايران 
و آلوک سريواس��تاوا، معاون وزير کش��تيراني هند طرفين در 
طول مذاکرات درخصوص موضوعات مورد نظر که در فضاي 
کاملًا دوستانه به انجام رسيد، بر لزوم اجراي اقدامات مقتضي 
در جه��ت گس��ترش همکاري ه��اي بن��دري و دريايي بين دو 

کشور تأکيد کردند.

 مع��اون اول ريي��س جمه��ور با اش��اره به وضع ايمني 
جاده هاي کش��ور و حوادث رانندگي و خس��ارت هاي 
جاني و مالي ناش��ي از آن، بر ضرورت انجام اقدامات 
اساسي در اين خصوص تاکيد کرد و گفت: بايد نقشه 
راه��ي ب��راي بهب��ود اوضاع در بازه زماني مش��خص 
تهيه کرد.به گزارش ايس��نا، اس��حاق جهانگيري پس 
از مطالع��ه گ��زارش دفتر هي��ات دولت در خصوص » 
ارزيابي ايمني جاده اي ايران « در پي نوشتي خطاب به 
وزراي کشور، راه و شهرسازي، صنعت، معدن و تجارت، 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��کي، رييس سازمان 
برنامه و بودجه کشور و فرمانده نيروي انتظامي تصريح 
کرد:جنابان آقايان دکتر آخوندي، دکتر شريعتمداري، 
دکت��ر رحماني فضلي، دکتر نوبخت، دکتر هاش��مي و 
س��ردار اش��تري با سلام، وضع ايمني جاده ها و حوادث 
رانندگ��ي و خس��ارت هاي جان��ي و مالي ناش��ي از آن، 

به يک مس��أله بس��يار مهم تبديل شده است. عليرغم 
تلاش ه��اي انج��ام گرفته و کاه��ش تعداد افراد فوت 
ش��ده، بايد يک اقدام اساس��ي انجام داد و نقش��ه راه را 
براي بهبود اوضاع در بازه زماني مش��خص تهيه کرد. 
ضمن بررس��ي، پيش��نهاد لازم را ظرف دو ماه تهيه و 

گزارش نماييد. «

دستور جهانگيري براي تهيه نقشه راه بهبود وضع ايمني جاده ها
عضو هيات مديره س��ازمان نظام مهندس��ي ساختمان 
اس��تان تهران مي گويد براي س��اماندهي بازار مسکن 
و خروج از ش��رايط رکود لازم اس��ت ش��کل عرضه آن 
متناسب با تغيير الگوي مصرف مردم تغيير و به سمت 
تولي��د مس��کن اجاره اي حرک��ت کند.به گزارش ايرنا 
مهدي روانش��ادنيا« درباره چرايي اثرپذيري آني بازار 
اجاره مس��کن از بخش��نامه ال��زام بانک ها به کاهش 
نرخ س��ود بانکي اظهار داش��ت: بازار اجاره مس��کن در 
ايران ش��خص محور اس��ت و اينگونه نيس��ت که انبوه 
س��ازان و ش��رکت هاي ساختماني، خانه هايي را با نيت 
اجاره بسازند.وي افزود: امروز خانه ها در ايران به نيت 
فروش س��اخته مي ش��ود و اگر فروش نرود براي مدتي 
ي��ا خال��ي مي ماند و يا اجاره داده مي ش��ود.اين اس��تاد 
دانش��گاه توضي��ح داد: به همي��ن دليل وقتي از ابتداي 
فصل تابس��تان زمزمه کاهش نرخ س��ود بانکي در بازار 

پيچيد، صاحبان املاک ترجيح دادند به جاي دريافت 
مبلغ رهن، آن را به اجاره بيشتر تبديل کنند. وي فرآيند 
تبديل نياز به تقاضا در بازار مس��کن را طولاني مدت 
توصيف کرد و گفت: اين رويه سبب مي شود تا نتوان 
به س��رعت ش��اهد شکل گيري تقاضاي خريد در ميان 

مصرف کننده نهايي باشيم.

ساخت و سازها بايد متناسب با الگوي مصرف مردم تغيير کند

آزادسازي نرخ بليت هواپيما به نفع شرکت هاي چارتري 

مسکن با سونامي قيمت مواجه    نمی شود

س��خنگوي اتاق اصناف ايران گفت: طرح آزادس��ازي نرخ بليت 
هواپيما با هدف فراهم کردن شرايط رقابتي در ميزان خدمات 
و رفاه مس��افران اجرا ش��د اما منفعت آن به جيب ش��رکت هاي 
چارتري، افراد س��ودجو و دلالان رفت.به گزارش ايرنا از اتاق 
اصن��اف اي��ران، »مجتبي صفايي« با اش��اره به تعدد ش��کايات 
رسيده از طرف مردم به سازمان بازرسي و نظارت بر قيمت در 

خص��وص قيمت ه��اي هواپيما گفت: اتاق اصناف ايران در اين 
خصوص حق ورود به اين مس��اله را ندارد اما روزانه ش��کاياتي 
درخصوص نارضايتي مردم مبني بر نبود قيمت مناسب و تغيير 
لحظه اي قيمت از سوي شرکت هاي هواپيمايي به دست اين 
سازمان مي رسد.وي با تاکيد بر جلوگيري از تضييع حقوق مردم 
و مسافران اضافه کرد: نبود ساز و کار قانوني و نظارتي مناسب، 

نه تنها اين طرح را به سمت تامين منافع مردم سوق نداد بلکه 
منجر به ضرر مصرف کنندگان شد.

عض��و هيات رئيس��ه ات��اق اصناق ايران با تاکي��د بر نظارت بر 
شرکت هاي اينترنتي فروش بليت گفت: در ماه هاي گذشته پس 
از اجراي آزادسازي نرخ بليت، بسياري از شرکت هايي اينترنتي 
اقدام به فروش بليت هواپيما کرده اند که با قيمت هاي مختلف 

و گاهي با کلاهبرداري مردم را دچار ضرر کرده اند.
صفايي با بيان اينکه چندگانگي قيمت بليت به مصرف کنندگان 
فش��ار زي��ادي وارد کرده اس��ت، افزود: با توج��ه به خريد 10 تا 
20 درصدي بليت هواپيما از درآمد دولت توس��ط س��ازمان هاي 
دولتي و گران تر شدن بهاي آن براي مردم، اين طرح انتخاب 

دومي براي مردم نگذاشته است. 

رئيس اتحاديه مشاوران املاک مي گويد، وضعيت معاملات مسکن 
رو به بهبود است و در نيمه دوم امسال شاهد رشد قيمت به ميزان 
تورم خواهيم بود، اما به معني سونامي يا جهش قيمت در بازار مسکن 
نيست.حسام عقبايي« در گفت وگو با ايرنا درباره آخرين وضعيت بازار 
مسکن گفت: در مجموع وضعيت معاملات مسکن رو به رشد است 
و پيش بيني مي کنيم در نيمه دوم وضعيت بهتر شود و شاهد روند 
عبور از رکود باشيم.وي با اشاره به اينکه مسکن در نيمه دوم امسال 
با جهش قيمتي همراه نخواهد ش��د ، لازمه رش��د بيشتر معاملات 
مسکن را کاهش نرخ سود بانکي، افزايش سقف تسهيلات بانکي 
و کاهش مدت بازپرداخت آن عنوان کرد.عقبايي گفت: از آنجا که 
سررسيد بانکها در حوزه ارايه تسهيلات تا پايان سال در حال افزايش 
است، شاهد تحريک تقاضا در بازار خواهيم بود که خود، از عوامل 
موثر افزايش معاملات است.رئيس اتحاديه مشاوران املاک افزود: 
تاکيد دولت دوازدهم »عبور از رکود و تحول در مسکن« است، از 
اين رو بايد توليد مسکن بايد رونق يابد و نسبت به ايجاد مسکن 
استيجاري گام هاي موثري برداشته شود. نمايندگان مجلس هم با 
اين موضوع موافق هستند زيرا اين ديدگاه به تعديل قيمت، توازن 
عرضه و تقاضا و افزايش توليد مس��کن در کش��ور کمک مي کند.

عقبايي افزود: نکته ديگر اينکه منابع اختصاص يافته در راستاي 
افزايش تسهيلات بانکي در بسته تعديل سياست هاي پولي و بانکي 
بايد به سمت و سويي برود که مبلغ تسهيلات و مدت بازپرداخت 
آن براي دريافت کنندگان افزايش و س��ود تس��هيلات کاهش پيدا 

کند تا شاهد تحريک تقاضا در بازار مسکن باشيم. رئيس اتحاديه 
مشاوران املاک تاکيد کرد: عبور از رکود در بخش مسکن موجب 
تحريک 1۳00 شغل و ۳00 صنعت وابسته به ساختمان مي شود و 
مي تواند در رشد اقتصاد کشور موثر باشد.وي با تاکيد بر لزوم اصلاح 
سياست هاي پولي و بانکي در حوزه بانکداري گفت: بانک مرکزي و 
شوراي پول و اعتبار و وزارت اقتصادي و دارايي نسبت به عملکرد 
بانکها که به صورت بنگاه داري فعاليت مي کنند و وجوه خود را به 
خريد ملک اختصاص داده اند، انتقاد دارند و اميد است با فروش اين 
املاک، منابع آن را به تسهيلات بانکي و بالا بردن قدرت خريد مردم 

اختصاص دهند تا شاهد پويايي بازار مسکن باشيم.
رشد قيمت مسکن در حد تورم  ���

عقبايي درباره وضعيت معاملات مسکن در شهر تهران گفت: در 
شهريور ماه وضعيت معاملات مطلوب بود و در 1۸ روز اول شهريور 
۹ هزار و ۹۶2 قرارداد خريد و فروش و ۹ هزار و5۴۸ قرارداد اجاره 
داشتيم. وي ادامه داد: در همين مدت در سراسر کشور نيز 2۸ هزار 
و ۴۷۳ قرارداد خريد و فروش و ۳1 هزار و 5۹۷ قرارداد اجاره انجام 
ش��ده و وضعيت معاملات رو به رش��د اس��ت و پيش بيني مي شود 
در نيمه دوم امسال شاهد افزايش حجم معاملات مسکن باشيم. 
رئيس اتحاديه مشاوران املاک يادآور شد: در مردادماه نيز وضعيت 
معاملات مسکن مطلوب بود و در اين ماه در شهر تهران 1۹ هزار و 
۸۴۶ قرارداد خريد و فروش و 20 هزار و ۳۴۳ قرارداد اجاره داشتيم 
و در هر دو بخش نسبت به تيرماه شاهد افزايش حجم معاملات 

بوديم.وي افزود: در س��طح کش��ور نيز در مرداد ماه 5۷ هزار و 201 
ق��رارداد خري��د و ف��روش و ۶۹ هزار و ۶1۳ قرارداد اجاره داش��تيم 
که در هر دو بخش رش��د معاملات را ش��اهد بوديم.رئيس اتحاديه 
مشاوران املاک تصريح کرد: اين روند در افزايش توليد مسکن، 
ميزان معاملات و رونق بازار مسکن موثر خواهد بود و با توجه به 
تغيير سياس��ت هاي پولي به ويژه در حوزه کاهش س��ود بانکي به 
طور مطمئن بخشي از پول ها به سمت و سوي بازار مسکن و خريد 

ملک هدايت خواهد شد.
وي ادامه داد: اما از آنجا که بازار مسکن يک بازار مقاوم است، 
اثرپذي��ري آن نس��بت به بازاره��اي موازي نظير بازار طلا و ارز 

بسيار متفاوت است و ديرتر تاثير مي پذيرد.
دغدغه اجاره نشيني با کاهش سود بانکي  ���

عقبايي در باره دغدغه اجاره ش��يني و تاثير کاهش نرخ س��ود 
بانک��ي ب��ر افزايش اجاره بها گفت: ه��م اکنون روزهاي پاياني 
فصل اجاره را س��پري مي کنيم و در اين فصل ش��اهد اوج جابه 
جايي ها هس��تيم و مس��تاجران دغدغه اين را دارند که کاهش 
س��ود بانکي از عوامل افزايش اجاره بها خواهد ش��د. وي با رد 
اي��ن تص��ور گفت: من اي��ن موضوع را رد مي کنم چرا که عمده 
موجرين که علاقه مند به دريافت اجاره بها هستند، همان اول 
اجاره بها دريافت مي کنند و تعداد موجرهايي که بخواهند پولي 
از مس��تاجر بگيرند و در بانک س��پرده گذاري کنند، بسيار اندک 
هستند بنابراين مستاجران نبايد دغدغه داشته باشند که کاهش 

نرخ سود بانکي عاملي در جهت افزايش اجاره بها باشد.رئيس 
اتحاديه مش��اوران املاک ادامه داد: ممکن اس��ت اثر رواني در 
جامعه داش��ته باش��د اما به مردم اطمينان مي دهم که اين اتفاق 
رخ نخواهد داد و بازار مسکن در حوزه اجاره تا پايان شهريور که 

فصل اجاره بها است بي تلاطم ادامه خواهد داشت.
وي تاکيد کرد: اتحاديه املاک، مشاوران و اصحاب رسانه بايد 
با شفاف سازي اين نگراني مردم را به حداقل برسانند تا جلوي 
س��وداگري و س��ودجويي ها گرفته شود.عقبايي بر توليد مسکن 
استيجاري تاکيد کرد و افزود: حوزه مسکن اجتماعي که يکي 
از زيرمجموعه هايش توليد مس��کن اس��تيجاري است، يکي از 
ش��عارهاي دولت يازدهم و دوازدهم اس��ت و لذا بايد در الويت 
برنامه ه��اي دول��ت قرار گي��رد و با حمايت مجلس، دهک هاي 
متوس��ط و ضعيف بتوانند اين واحدها اس��تفاده کنند و فرصت 

پس انداز داشته باشند.


